Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

 

Παράδειγμα:

Φίλος- εχθρός

Αρχίζω- τελειώνω

 


 

 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:

 

1. Γράψε πλάι σε κάθε μία από τις παρακάτω λέξεις την αντίθετή της:

 

	 

καλός
	 
	 

ανάβω
	 

	 

όμορφος
	 
	 

υγιής
	 

	 

έξυπνος
	 
	 

χαρούμενος
	 

	 

ψηλός
	 
	 

νέος
	 

	 

μακριά
	 
	 

γρήγορα
	 

	 

φρόνιμος
	 
	 

πάνω
	 


 

2. Ζευγάρωσε με μία γραμμή μεταξύ τους, τις αντίθετες λέξεις:

 

	 

Πολύ
	 

(
	 
	 

(
	 

Χαμηλά

	 

Ψηλά
	 

(
	 
	 

(
	 

Λίγο

	 

Πικρός
	 

(
	 
	 

(
	 

Αργός

	 

Εμπρός
	 

(
	 
	 

(
	 

Γλυκός

	 

Ενώνω
	 

(
	 
	 

(
	 

Πίσω

	 

Γρήγορος
	 

(
	 
	 

(
	 

Χωρίζω


 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παράδειγμα:

Εξώπορτα – έξω + πόρτα

Ανεμόμυλος- άνεμος + μύλος

 


	


 

  

 

( Κάθε λέξη που δεν είναι σύνθετη λέγεται απλή. 
Π.χ.: νερό, λουλούδι, κίτρινο.

 

 

ΑΣΚΗΣΗ

 

1. Ένωσε τις παραπάνω απλές λέξεις και φτιάξε σύνθετες:

 

	 

καλή + ημέρα =
	 

καλημέρα

	 

ανεβαίνω + κατεβαίνω =
	 

	 

πολύ + χρώμα =
	 

	 

λύκος + σκύλος =
	 

	 

σπίτι + νοικοκύρης =
	 

	 

μαχαίρια + πιρούνια =
	 

	 

καλή + φωνή =
	 

	 

γαλανός + λευκός =
	 

	 

θάλασσα + ταραχή =
	 

	 

καλός + καρδιά =
	 

	 

καλή + νύχτα =
	 


Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

1. Γράψε πλάι σε καθεμία από τις παρακάτω λέξεις την αντίθετή του:

 

	 

νέος
	 

	 

κοντά
	 

	 

γρήγορος
	 

	 

γλυκός
	 

	 

αγόρι
	 

	 

μικρός
	 


 

 

 

2. Πώς λέγεται με μία λέξη:

 

αυτός που πουλά βιβλία: βιβλιοπώλης______________

αυτός που έχει καλή καρδιά:_____________________

αυτός που βόσκει γίδες:________________________

αυτός που έχει καλή ψυχή:______________________

αυτός που έχει γαλανά μάτια:____________________

 

 

 

3. Πώς λέγεται με μία λέξη:

 

το πουλί της νύχτας:__________________________
η ταραχή της θάλασσας:________________________

οι κορυφές των βουνών:________________________

 

 

 

4. Υπογράμμισε τις σύνθετες λέξεις στο παρακάτω κείμενο:

 

Τα ασπρορόδινα άνθη μιας άγριας τριανταφυλλιάς σκορπούσαν ολόγυρα τη γλυκιά μυρωδιά τους. Όλος ο κόσμος μοσχομύριζε από τις χιλιάδες αγριολούλουδα που είχαν αν
θίσει.            

 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

1. Ζευγαρώνω τα αντίθετα:

 

	Λερώνω
	(
	(
	Απαντώ

	Χλωρό
	(
	(
	Καθαρίζω

	Ρωτώ
	(
	(
	Ξερό

	Ήσυχος
	(
	(
	Κρύο

	Βαριά
	(
	(
	Ανήσυχος

	Ζέστη
	(
	(
	Ελαφριά


 

2. Βάζω τις λέξεις σε αλφαβητική σειρά:

 

μαργαρίτα, κεντώ, θέση, εύκολος, διάβασμα, αγαπώ, παίζω, τρέμω, φύλλο, ψαλίδι, ωραίος.

_______________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

 

 

3. Χωρίζω τις λέξεις σε συλλαβές:

 

	 

νικητής
	 

	 

άκουσε
	 

	 

βουνό
	 

	 

ευχή
	 

	 

ξεκουράζομαι
	 

	 

απαντώ
	 

	 

είδα
	 

	 

κουμπί
	 

	 

εύκολος
	 


Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

 

1. Βάζω τόνο όπου χρειάζεται:

 

Η σημαια μας συμβολιζει την πατριδα μας. Το γαλαζιο της χρωμα δειχνει το χρωμα του ουρανου και της γαλαζιας μας θαλασσας και το λευκο της το χιονι των βουνων μας. Ο σταυρος που σχηματιζεται στην ακρη της δειχνει τη θρησκεια μας.

 

 

 

2. Ενώνω τις παρακάτω απλές λέξεις και φτιάχνω σύνθετες:

 

	 

ανοίγω + κλείνω
	 

	 

φτωχή + γειτονιά
	 

	 

σιγά + περπατώ
	 

	 

πηγαίνω + έρχομαι 
	 

	 

ρύζι + γάλα
	 

	 

πλατύ + φύλλο
	 


 

 

 

 

ΑΣΚΗΣΗ ΓΙΑ ΤΟ ΤΕΤΡΑΔΙΟ

 

Συμπληρώνω τη δεύτερη πρόταση με το αντίθετο ουσιαστικό, όπως το παράδειγμα:

Έσβησε το φως. Ήρθε το σκοτάδι.

Τελείωσε η ημέρα. Ήρθε η ______________.

Βρίσκεται στην αρχή. Έφτασε στο___________.

Ξεκίνησε το πρωί. Έφτασε το____________.

 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παράδειγμα :

Ο Κώστας, η γάτα, το καράβι


	


 

 
 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ

 
1. Να γράψεις 3 ουσιαστικά που φανερώνουν πρόσωπα, 3 που φανερώνουν ζώα και 3 που φανερώνουν πράγματα:

 

	 

Πρόσωπα
	 

Ζώα
	 

Πράγματα

	 

 
	 
	 

	 

 
	 
	 

	 

 
	 
	 


 

 

 

2. Στις παρακάτω προτάσεις να βρεις και να υπογραμμίσεις τις λέξεις που είναι ουσιαστικά:

 

Ο Κώστας και η Ελένη πηγαίνουν στην δευτέρα τάξη.

Το άλογο είναι χρήσιμο ζώο στον άνθρωπο.

Ο Γιάννης αγόρασε ένα τετράδιο και ένα κουτί χρώματα.

 

 

3.Φτιάξε προτάσεις με τα ουσιαστικά: γεωργός, σχολείο, σκύλος

_____________________________________________________________________

_____________________________________________________________________

_____________________________________________________________________

 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παράδειγμα:

Ο Μίμης, η Βαγγελιώ, το σπίτι.


	


 

 

 

-         Όσα ονόματα παίρνουν μπροστά το (ο) είναι αρσενικού γένους.

-         Όσα ονόματα παίρνουν μπροστά το (η) είναι θηλυκού γένους.

-         Όσα ονόματα παίρνουν μπροστά το (το) είναι ουδέτερου γένους.

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:

1. Γράψε 3 αρσενικά, 3 θηλυκά και 3 ουδέτερα ονόματα με το κατάλληλο άρθρο μπροστά τους:

 

	Αρσενικά
	 
	Θηλυκά
	 
	Ουδέτερα

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 


 

 

 

2. Χώρισε τα παρακάτω ονόματα σε αρσενικά, θηλυκά και ουδέτερα:

 

Βουνό, νερό, βροχή, σχολείο, δάσκαλος, άνθρωπος, πίνακας, κιμωλία, γάτα, καπνός, αυλή.

 

	Αρσενικά 
	 
	Θηλυκά 
	 
	Ουδέτερα

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 


 

 Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

ΟΙ ΠΤΩΣΕΙΣ ΤΩΝ ΟΝΟΜΑΤΩΝ

 

 

Παράδειγμα:

 

Ο Γιώργος είναι καλός μαθητής. (ονομαστική)

Του Γιώργου η σάκα είναι καινούρια. (γενική)

Το Γιώργο τον έχω φίλο. (αιτιατική)

     Γιώργο, έλα να παίξουμε. (κλητική)

 

 

 


	


 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

 

ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ

 

 

ΑΡΣΕΝΙΚΑ

 


	

	


 

 

 

 

ΘΗΛΥΚΑ


	


 

 

 

 

 

 

 

 

ΟΥΔΕΤΕΡΑ


	


 

 

 

 

 

 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

1. Συμπλήρωσε τις καταλήξεις:

 

	 

η αυλ _
	 

η Αργυρ _
	 

το δίχτ _

	 

το παιδ _
	 

η Πειραιώτι _
	 

η Κυριακ _

	 

ο Θανάσ _ 
	 

το βράδ _
	 

ο χτίστ _

	 

το δάκρ _
	 

το μωρ _
	 

οάνθρωπ _


 

 

2. Γράψε από τον ενικό στον πληθυντικό αριθμό και αντίστροφα:

 

	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	 
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	 

Ο καπετάνιος
	 
	 

	 

 
	 
	 

Οι φωτογραφίες

	 

Το αυτοκίνητο
	 
	 

	 

 
	 
	 

Τα βιβλία

	 

Η χειροτεχνία
	 
	 

	 

 
	 
	 

Οι οδηγοί


 

 

3. Χώρισε τις παρακάτω λέξεις σε αρσενικά, θηλυκά και ουδέτερα. 

 

(σπίτι, νοικοκύρης, παππούς, φτερούγα, σύννεφο, ουρά, χωριό, ουρανός, φούστα, μάτια, μητέρα, πιλότος)

 

	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
	 
	ΘΗΛΥΚΑ
	 
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 

	 

 
	 
	 
	 
	 


 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

1. Βάζω απόστροφο όπου χρειάζεται:

	 

θα έπαιρνα
	 

(
	


	 

μου έγραψες
	 

(
	 

	 

του αρέσει
	 

(
	 

	 

το άνοιξα
	 

(
	 

	 

να αγαπάς
	 

(
	 

	 

το άλογο
	 

(
	 

	 

και εκείνος
	 

(
	 


 

 

 

2. Πώς θα ήταν χωρίς την απόστροφο;

 

	 

τ’ όμορφο 
	 

(
	 

	 

σου ‘δωσαν
	 

(
	 

	 

μου ‘πεσε
	 

(
	 

	 

στ’ αδέρφια
	 

(
	 

	 

απ’ τη γειτονιά
	 

(
	 


 

 

 

3. Ξαναγράφω τις προτάσεις αρχίζοντας, όπου χρειάζεται, τις λέξεις με κεφαλαίο:

τον ιούλιο και τον αύγουστο πήγαμε στη πάφο. 

_____________________________________________________________________

ο νίκος το σάββατο διαβάζει και την κυριακή ξεκουράζεται.

· Τονίζω τις λέξεις του κειμένου:

 

Εφυγε το καλοκαιρι με τις ευχαριστες ημερες και τις ομορφιες του και ηρθε το μελαγχολικο φθινοπωρο. Τα γοργοφτερα χελιδονια εφυγαν για τις θερμες χωρες της Αφρικης.

 

 

· Βάζω σε αλφαβητική σειρά τις λέξεις:

 

άσπρο, δέντρο, βεράντα, καιρός, εκδρομή, λουλούδι, Νοέμβριος, μάθημα, ζέστη.

_______________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

 
· Γράφω το όνομα της προηγούμενης και της επόμενης ημέρας:

 

	 

Π.χ. : Κυριακή,
	 

Δευτέρα,
	 

Τρίτη

	 

 
	 

Τετάρτη,
	 

	 

 
	 

Πέμπτη,
	 

 

	 

 
	 

Κυριακή,
	 

 

	 

 
	 

Τρίτη,
	 

 


 

· Να γράψετε τις πρωτότυπες λέξεις από τα παρακάτω υποκοριστικά (χαϊδευτικά):

 

	 

το νεράκι
	 

:το νερό
	 

η βροχούλα
	 

:

	 

το βραδάκι
	 

:
	 

η ομπρελίτσα
	 

:

	 

το τραπεζάκι
	 

:
	 

η ποδίτσα
	 

:


 

· Βάζω σε αλφαβητική σειρά τις παρακάτω λέξεις:

 

Διαμέρισμα, άλογο, βλέπω, πίνακας, γιαγιά, ελάφι, καρέκλα, σήμερα, ζωή.

 

Άλογο,____________________________________________________________________________________________________________________________________

 
Ονοματεπώνυμο: _______________________________________
Ημερομηνία: ________________________
ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ
Παράδειγμα:

	ο μαθητής (ένας)
	οι μαθητές (πολλοί)

	η φωνή (μία)
	οι φωνές (πολλές)

	το παιδί (ένα)
	τα παιδιά (πολλά)


 

	Οι αριθμοί των ονομάτων είναι δύο: ο ενικός και ο πληθυντικός.

Ο ενικός αριθμός φανερώνει ένα ουσιαστικό και ο πληθυντικός πολλά.


  

 

1.Γράψε στον πληθυντικό αριθμό τα παρακάτω ονόματα, όπως στο παράδειγμα:

	ο άνθρωπος
	οι άνθρωποι
	η βρύση
	  

	η μητέρα
	  
	η λέξη
	  

	ο μαθητής
	  
	ο λαγός
	  

	το φαγητό
	  
	ο λόφος
	  

	το σχολείο
	  
	το τραπέζι
	  


2. Γράψε στον ενικό αριθμό τα παρακάτω ουσιαστικά, όπως στο παράδειγμα:

	οι λέξεις
	η λέξη
	οι κήποι
	  

	οι ελιές
	  
	οι πηγές
	  

	τα βουνά
	  
	τα μήλα
	  

	οι κότες
	  
	οι λαγοί
	  

	οι αθλητές
	  
	τα αυτοκίνητα
	  


Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

 

1. Βάζω τόνο στα «που», «πως» και «η», όταν πρέπει:

 

·     Χθες που σε πήρα τηλέφωνο, έλειπες. Που πήγες;

·     Σου είχα πει πως θα λείπω.

·       Δεν το θυμάμαι. Δεν πειράζει όμως. Πως τα πέρασες;

·      Πέρασα πολύ όμορφα στο θέατρο που πήγα.

·      Αύριο, θα έρθω εγώ στο σπίτι σου, η θα έρθεις εσύ στο δικό μου;

·        Αναλόγως τι θα παίξουμε, ποδόσφαιρο η μπάσκετ;

 

 

 

2. Βάζω διαλυτικά όπου χρειάζεται:

 

βόλει, Μάιος, φαί, ρολόι, θεικός, νεράιδα, πλάι, πλαινός, κορόιδο, κοροιδεύω, γάιδαρος.

 

 

 

3. Συμπληρώνω τα δίψηφα σύμφωνα που λείπουν στις παρακάτω λέξεις:

 

	α _ _ άθι

 
	δα _ _ ώνω
	βαλί_ _α
	_ _ ουκάλι

	κα _ _ ίκι

 
	ταξι _ _ ής
	πο _ _ικός
	ε _ _ονάκι

	ακου_ ώ

 
	μελι _ _ άνα
	κά _ _ελα
	_ _ ορώ


 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

ΚΛΙΣΗ ΑΡΣΕΝΙΚΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ ΣΕ –ος (συνέχεια)

 

 

	 
	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

	 

Ονομαστική
	 

ο άνθρωπος 
	 

οι άνθρωποι 

	 

Γενική
	 

του ανθρώπου
	 

των ανθρώπων

	 

Αιτιατική
	 

τον άνθρωπο
	 

τους ανθρώπους

	 

Κλητική
	 

 -    άνθρωπε
	 

  -    άνθρωποι


ΑΣΚΗΣΗ: κλίνω τα ουσιαστικά ο άγγελος και ο θόρυβος

 

	ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

 

	 

Ονομαστική
	 
	 

	 

Γενική
	 
	 

	 

Αιτιατική
	 
	 

	 

Κλητική
	 
	 


 

 

	ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

 

	 

Ονομαστική
	 
	 

	 

Γενική
	 
	 

	 

Αιτιατική
	 
	 

	 

Κλητική
	 
	 


 

 

(( ΠΡΟΣΟΧΗ ΣΤΗΝ ΚΛΗΤΙΚΗ

 

ΑΣΚΗΣΗ ΓΙΑ ΤΟ ΤΕΤΡΑΔΙΟ:

 Κλίνε κι εσύ, όμοια με το παράδειγμα το ουσιαστικό ο κάτοικος στον Ενικό και τον Πληθυντικό αριθμό.

 

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

 

ΤΑ ΡΗΜΑΤΑ

 

Παραδείγματα:

Ο Κώστας γράφει την αντιγραφή του.

Ο Μιχάλης πληγώθηκε στο γόνατο.


	


 

 

 

 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:

 

1. Γράψε πώς φωνάζει το κάθε ζώο:

	 

Η γάτα
	 

νιαουρίζει

	 

Ο σκύλος
	 

	 

Το άλογο
	 

	 

Το πρόβατο
	 

	 

Η κότα
	 

	 

Ο βάτραχος
	 


 

 

 

2. Συμπλήρωσε τις παρακάτω προτάσεις με το ρήμα που λείπει:

Ο τσαγκάρης _______________ τα παπούτσια.

Το πλυντήριο_______________ τα ρούχα.

Εγώ κάθε βράδυ_____________ την προσευχή μου.

Τα καναρίνια_______________ ωραία.

 

 

 

ΑΣΚΗΣΗ ΓΙΑ ΤΟ ΤΕΤΡΑΔΙΟ:

Γράψε 5 ρήματα που δείχνουν ότι κάτι κάνω και 5 που δείχνουν ότι κάτι παθαίνω.

Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παραδείγματα:

 

ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

Εγώ τρέχω (πρώτο πρόσωπο)

Εσύ τρέχεις (δεύτερο πρόσωπο)

Αυτός τρέχει (τρίτο πρόσωπο)

 

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

Εμείς τρέχουμε (πρώτο πρόσωπο)

Εσείς τρέχετε (δεύτερο πρόσωπο)

Αυτοί τρέχουν (τρίτο πρόσωπο)

 


	


 

 

 

 

 

 

 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:

Γράψε σε όλα τα πρόσωπα του ενικού και πληθυντικού αριθμού (κλίνε) τα ρήματα:

παίζω, γράφω

 

	 

Εγώ
	 
	 

	 

Εσύ
	 
	 

	 

Αυτός
	 
	 

	 

Εμείς
	 
	 

	 

Εσείς
	 
	 

	 

Αυτοί
	 
	 


 Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παραδείγματα:
Εγώ παίζω

Εσύ παίζεις

Αυτός παίζει

Εμείς παίζουμε

Εσείς παίζετε

Αυτοί παίζουν

 

( Τα ρήματα που τελειώνουν σε –ω γράφονται με ωμέγα (ω)

( Τα ρήματα που τελειώνουν σε –ει και –εις γράφονται με έψιλον γιώτα (ει)

 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:

 

1. Κλίνε κι εσύ τα ρήματα:

εγώ δένω, εγώ έχω

 

	 
	 
	 

	 
	 
	 

	 
	 
	 

	 
	 
	 

	 
	 
	 

	 
	 
	 


 

 

 

2. Συμπλήρωσε τις καταλήξεις:

 

Εγώ πηδ _

Εσύ γελά _

Αυτός γράφ _

Αυτός τρέχ _

Εγώ πειν _

Εσύ ζωγραφίζ _

Εγώ αρχίζ _

Εσύ ταξιδεύ _

Εσύ ταξιδεύ _

 
Ονοματεπώνυμο: _______________________________________

Ημερομηνία: ________________________

 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

Παραδείγματα:

Εγώ αγαπώ

Εσύ αγαπάς

Αυτός αγαπά

Εμείς αγαπάμε

Εσείς αγαπάτε

Αυτοί αγαπούν

 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ:
 
1. Κλίνε κι εσύ, όπως στο παράδειγμα, τα ρήματα:ρωτώ, χαιρετώ

 

	 
	 

	 
	 

	 
	 

	 
	 

	 
	 

	 
	 


 

 

2. Τόνισε σωστά τα παρακάτω ρήματα:

 

απαντω 

απαντας 

γελας 

γελουν 

χτυπω 

χτυπας 

ρωτω 

χαιρετω 

χαιρετας 

ξεχνα 

περνω

 

ΑΣΚΗΣΗ ΓΙΑ ΤΟ ΤΕΤΡΑΔΙΟ:

 

Κλίνε στο τετράδιο τα ρήματα: γελώ, περνώ

 β)  Να κλίνετε τα ουσιαστικά :

ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ
 

	Ονομαστική
	Ο άνθρωπος
	Η πόλη
	Το δάσος

	Γενική
	________________
	________________
	________________

	Αιτιατική
	________________
	________________
	________________

	Κλητική
	________________
	________________
	________________


 

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

 

 

	Ονομαστική
	________________
	________________
	________________

	Γενική
	________________
	________________
	________________

	Αιτιατική
	________________
	________________
	________________

	Κλητική
	________________
	________________
	________________


 

ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ: ____________________________

ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ: __________________________________

 

 

ΕΠΑΝΑΛΗΠΤΙΚΟ ΦΥΛΛΑΔΙΟ ΣΤΟ ΜΑΘΗΜΑ ΤΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ

 
1.    α) Φτιάχνω παρατακτικά σύνθετα, όπως στο παράδειγμα :
	α)
	μαχαίρια 
	και 
	πιρούνια
	(
	μαχαιροπίρουνα

	β)
	αγγούρι
	και 
	ντομάτα
	(
	__________________________

	γ)
	γίδια
	και
	πρόβατα
	(
	__________________________

	δ)
	μέρα
	και 
	νύχτα
	(
	__________________________

	ε)
	άνεμος
	και 
	βροχή
	(
	__________________________

	Στ)
	άσπρος
	και 
	μαύρος
	(
	__________________________

	ζ)
	κοντός
	και
	χοντρός
	(
	__________________________

	η)
	μαύρος
	και
	κόκκινος
	(
	__________________________

	θ)
	μπαίνω
	και
	βγαίνω
	(
	__________________________

	ι)
	ανοίγω
	και 
	κλείνω
	(
	__________________________


 

 

1. β)  Γράφω τα υποκοριστικά και τα μεγεθυντικά των παρακάτω λέξεων, όπως το παράδειγμα:

	 
	 
	 
	ΥΠΟΚΟΡΙΣΤΙΚΑ
	-
	ΜΕΓΕΘΥΝΤΙΚΑ

	Α)
	μολύβι
	(
	μολυβάκι
	-
	μολυβάρα

	Β)
	κομμάτι
	(
	________________
	-
	___________________

	Γ)
	βαρέλι
	(
	________________
	-
	___________________

	Δ)
	αυτοκίνητο
	(
	________________
	-
	___________________

	Ε)
	αμάξι
	(
	________________
	-
	___________________

	στ)
	πόδι
	(
	________________
	-
	___________________

	Ζ)
	σπίτι 
	(
	________________
	-
	___________________


 

 

2.      Πώς τα λέμε αλλιώς ;

	Α)
	Φωλιά χελιδονιού
	(
	χελιδονοφωλιά

	Β)
	Ζώο για πειράματα
	(
	___________________________

	Γ)
	Ο πρώτος στο άθλημα
	(
	___________________________

	Δ)
	Αυτό που γράφεται στο χέρι
	(
	___________________________

	Ε)
	Μαντήλι για το τραπέζι
	(
	___________________________


3.Γράφω τα ουσιαστικά που παράγονται από τα παραπάνω ρήματα :

	α)

 
	Εκπαιδεύω
	(
	 
	στ)
	κλαδεύω
	(
	 

	β)

 
	Αριθμώ
	(
	 
	ζ)
	Κεντώ
	(
	 

	γ)

 
	Ομιλώ
	(
	 
	η)
	Σέβομαι
	(
	 

	δ)

 
	Στολίζω
	(
	 
	θ)
	Βαθμολογώ
	(
	 

	ε)

 
	Ξυπνώ
	(
	 
	ι)
	λούζω
	(
	 


4.Γράφω τα ρήματα που παράγονται από τα παρακάτω ουσιαστικά :

	α)

 
	Κρύο 
	(
	 
	δ)
	όμορφος
	(
	 

	β)

 
	Σημάδι
	(
	 
	ε)
	Ταξίδι
	(
	 

	Γ)

 
	Ελπίδα
	(
	 
	στ)
	Αρχή
	(
	 


 

 ΟΝΟΜΑΤΕΠΩΝΥΜΟ: _________________________________

ΗΜΕΡΟΜΗΝΙΑ: _________________________

 

 

ΕΠΑΝΑΛΗΠΤΙΚΟ ΦΥΛΛΑΔΙΟ ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗΣ 

ΑΓΝΩΣΤΟ ΚΕΙΜΕΝΟ

 

Η θάλασσα ήταν γαλήνια και λαμποκοπούσε από τ’ αναρίθμητα διαμάντια των ακτινών του ήλιου. Μικρές ψαρόβαρκες μ’ άσπρα πανιά την αυλάκωναν σ’ όλες τις κατευθύνσεις. Βλέπαμε μικρά ξερονήσια ψημένα απ’ τον ήλιο και αριστερά μας έναν ωραίο κόλπο με χαμηλές βουνοσειρές. Ανάμεσα σε αυτές και τα ξερονήσια, σχηματιζόταν ένας θαλάσσιος διάδρομος, μια γλαυκή λεωφόρος, όπου διασταυρώνονταν μικρά καΐκια. Το χρώμα της θάλασσας ήταν ονειρικά γαλανό, όπως όταν την κοιτάζει κανένας από το φεγγίτη ενός βυθισμένου υποβρυχίου. Κοντά στις ακρογιαλιές άσπριζαν κάτω από την επιφάνεια των νερών οι ξέρες. Βρισκόμαστε στο ακρωτήριο του Σουνίου. 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ

 

1. Να βρείτε και να υπογραμμίσετε τους ομοιόπτωτους επιθετικούς προσδιορισμούς του κειμένου μαζί με τα ουσιαστικά που προσδιορίζουν :

 

2. Να γράψετε τον Παρατατικό και τον Αόριστο των παρακάτω ρημάτων :

 

	ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ
	ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ
	ΑΟΡΙΣΤΟΣ

	γελώ
	 
	 

	τρέχω
	 
	 

	κρατιέμαι
	 
	 

	λούζομαι
	 
	 


 

 

3. Γράφω τις προτάσεις στον πληθυντικό αριθμό, όπως και στο παράδειγμα :

 

	Σήκωσε όλο το βάρος.
	Σήκωσαν όλα τα βάρη

	Ταξίδεψε σε άλλο κράτος.
	 

	Έκανε μεγάλο λάθος.
	 

	Ανέβηκε πάνω στο τείχος.
	 

	Μου άρεσε η μυρωδιά του άνθους.
	 


 

4. Σχηματίζω ουδέτερα ουσιαστικά σε –ιμο, -σιμο, -ξιμο, και –ψιμο από τα παρακάτω ρήματα :

 

	Ψήνω
	 
	  Βρέχω
	 
	  Γράφω
	 

	Ξύνω
	 
	  Βήχω
	 
	  Γδύνω
	 

	Στήνω
	 
	  Μπλέκω
	 
	  Βράζω
	 

	Δένω
	 
	  Πλένω
	 
	  Χτίζω
	 


 

5. Να αλλάξετε την σύνταξη (Ενεργητική, Παθητική) στις παρακάτω προτάσεις κάνοντας τις απαραίτητες μετατροπές:

	 

Η μητέρα ετοιμάζει το φαγητό.

	 

 

	 

Ο μαθητής εξετάζεται από το δάσκαλο.

	 

 

	 

Η βροχή ωφέλησε τα σπαρτά.

	 

 

	 

Ο λογαριασμός θα πληρωθεί από τον πατέρα.

	 

 


 

Αντίθετες λέξεις ή απλά αντίθετα λέγονται οι λέξεις που έχουν μεταξύ τους αντίθετη σημασία.


 





Σύνθετες λέγονται οι λέξεις που γίνονται, όταν ενωθούν δύο απλές λέξεις.


 





Ουσιαστικά λέγονται οι λέξεις που φανερώνουν πρόσωπα, ζώα ή πράγματα.





Άρθρα λέγονται οι μικρές λεξούλες (ο, η, το) που μπαίνουν μπροστά από τα ουσιαστικά για να μας δείξουν το γένος τους.


 





Οι Πτώσεις είναι τέσσερις: η Ονομαστική, η Γενική, η Αιτιατική και η Κλητική και στον ενικό και στον πληθυντικό αριθμό.


 





1. Όλα τα αρσενικά που τελειώνουν σε –ος γράφονται με όμικρον (ο).


π.χ. : ο γεωργός, ο δρόμος, ο κήπος


 


2. Όλα τα αρσενικά που τελειώνουν σε –ης γράφονται με ήτα (η).


π.χ.: ο εργάτης, ο χτίστης, ο ράφτης


 





1. Όλα τα θηλυκά που τελειώνουν σε –η γράφονται με –ήτα (η)


π.χ.: η αυλή, η βροχή, η ψυχή


 


2. Όλα τα θηλυκά που τελειώνουν σε –σα γράφονται με δύο σίγμα (σσ)


π.χ.: η βασίλισσα, η αρχόντισσα.


 


3. Τα θηλυκά ονόματα που τελειώνουν σε –ο γράφονται με ωμέγα (ω).


π.χ.: η Βάσω, η Βαγγελιώ, η Μαριώ


 


 





1. Όλα τα ουδέτερα που τελειώνουν σε –ο γράφονται με όμικρον (ο).


π.χ.: το βιβλίο, το σχολείο, το φαγητό.


 


2. Όλα τα ουδέτερα που τελειώνουν σε –ι γράφονται με γιώτα (ι)


π.χ.: το παιδί, το χέρι.


Εξαιρούνται: το βράδυ, το δάκρυ, το στάχυ, το δίχτυ, το δόρυ


 





Στο κι θα βάλεις απόστροφο;





Ρήματα λέγονται οι λέξεις που μου δείχνουν ότι κάτι κάνω ή κάτι παθαίνω.





Στα ρήματα δεν έχουμε πτώσεις, αλλά έχουμε πρόσωπα.


Τα πρόσωπα είναι τρία και στον ενικό και στον πληθυντικό αριθμό:


Πρώτο πρόσωπο: είναι αυτό που μιλά


Δεύτερο πρόσωπο:είναι αυτό που του μιλάμε


Τρίτο πρόσωπο: είναι εκείνο για το οποίο μιλάμε.


 








